
 

 

ACTA DEL PLENARI DEL 16è CONSELL DE CIUTAT 

 

Identificació de la sessió 

Data: 22 de novembre de 2022 

Horari: de 19.05 a 21 h 

Lloc: Auditori de la Plana de l’Om 

Persones assistents: 

Marc Aloy Guàrdia,  Alcalde de Manresa i President del Consell de Ciutat 

José Luis González Leal, Secretari de l’Ajuntament de Manresa i Secretari del Consell de Ciutat 

Regidors i regidores:  

Cognoms Nom 

Calmet Piqué Joan 

Cerezo Ballesteros Miguel 

Clotet  Masana Montserrat 

Crespo Obiols Anna 

Cruz Mas Cristina 

Fius Rubí  Josep Maria 

Garcia Comas Joaquim 

Gili Prat Josep 

Homs Alsina Mariona 

Huguet Estrada Pol 

Junyent Torras Valentí 

López Martí  David-Aaron 

Masgrau Fontanet  Núria 

Mbarki el Bachir Jamaa 

Rojo Hernández Andrés 

Romero Salguero  Mariana 

Tarragó Costa   M. Mercè 

Valentí Moll  Antoni Josep  

 

Membres de consells i ciutadania: 

Cognoms Nom 

Almarcha Villena 
 

Conxita  

Ayala Mateo  Dolors   

Bacardit Reguant  Ramon 

Baeza  Joan 

Balet Serra  Conxa 

Baltierrez Alier  Joan Francesc 

Baylina Torreano  Mateu 



Cognoms Nom 

Caballol Teixidor Ramon 

Campoy  Dolors   

Cespedes Bayo  Consol  

Clusellas Melé   Carme  

Cots Soler  M. Dolors  

Crespiera Viñolas  Antonina  

Descarrega Alzina  Mariona 

Domene Castillo  Joan Francesc 

Erro Mas  Toni 

Feliu Ferrer  Víctor 

Fernández Ayuso  Antoni 

Feu Risquez  Anna Belen  

Fontanet Flaqué  Rosa 

Garcia Rafael 

Garcia Llanta Iolanda 

Gorchs Corominas Genoveva  

Huguet Biosca  Josep 

Hosta Vila  Marina 

Jorge Sanchez Juan  

Leon Pardo  Miquel 

Lladó Font  Leandre  

Manresa Boixet  Montserrat  

Martínez Pavon  Miquel   

Muñoz Soler  Jeroni  

Naval Marcos  Xavier  

Negro  Antoni  

Noguerola Oliveras  Judith 

Oliva Erola  Jordi  

Perramon  Enric  

Perramon  Sergi  

Perramón Carrió  Ignasi   

Perramon Xifrè  Miquel  

Piqué Serra  Joan  

Planes Vilaseca  Carles   

Pons Echalecu  Arantxa  

Pons Vallès  Montse  

Prat Serra  Víctor  

Puigdellivol Servet  Anna  

Puigdellivol Servet  Fina  

Pujol Vall Imma  

Quílez Puig  Enric  

Ramirez Ruiz  Pepi 

Riera Prat  Fina  

Riera  M. Rosa  

Rodrigo Jubells  Anna  

Roig  Ramon  

Roura Selga  Ramon  

Sabater i Ripollès  Teresa  



Cognoms Nom 

Saura Villar Sílvia  

Serra i Carné  Jaume  

Simon Carreras  Josep 

Torras Torra  Jaume 

Tulleuda Lari  Albert  

Tulleuda Lari  M. Lluïsa  

Vallverdú  Núria  

Rodríguez Asensio  Manuel 

Persona casal Social del Sord  

Persona casal Social del Sord  

Persona casal Social del Sord  

 

Persones excusades 

Cognoms Nom 

Baltiérrez Alier  Alba 

Botifoll Mas  Carme 

Carrió Salabarnada Carme 

Farrés Arderiu Fina 

Fernández Roca Carles 

Infante Martínez Tània 

Roura Selga  Rosa 

Valentí Riera Antoni 

 

Ordre del dia: 

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior del Consell de Ciutat 

2. Retorn de l’estat del PAM (Pla d’Actuació Municipal) i altres projectes de ciutat 

3. Torn obert de paraules 

4. Cloenda de l’acte per part de l’alcalde de Manresa, Il·lustríssim Sr. Marc Aloy i 
Guàrdia  

 

Sra. Montserrat Clotet Masana: Benvinguts a tots i a totes al 16è Consell de Ciutat, gràcies per 

la vostra assistència, cal agrair especialment la presència de l’Adrià i de la Casa Social del Sord 

de Manresa i Comarca que fan possible la traducció simultània d’aquest acte. Oradors, si us 

plau, penseu-hi quan feu la vostra exposició de parlar no gaire de pressa per afavorir la seva 

tasca. 

L’any passat si us recordeu ens retrobàvem en aquest mateix espai i en aquell moment encara 

dúiem mascaretes, mica en mica, aquest any sembla que tot ha anat tornant a la normalitat i 

hem pogut fer més coses de participació, però tot just era el mes de febrer que podíem deixar 

de dur mascareta al carrer, sembla que fa molt de temps però fa 4 dies que encara ens 

trobàvem en aquesta situació.  



Avui som aquí per explicar què és el que s’ha fet amb el PAM, per fer-ne un balanç i per això 

m’acompanyen, a dalt de l’escenari, diverses persones. A la taula hi ha l’alcalde, en Marc Aloy 

Guàrdia, que és el president del Consell de Ciutat i el José Luis González Leal, que és el 

secretari de l’Ajuntament i també el del Consell de Ciutat.   

A les cadires hi trobem, i per ordre en què faran la seva intervenció, en David-Aaron López 

Martí, regidor delegat d’Urbanisme i Mobilitat; en Josep Gili Prat, regidor delegat de Qualitat 

Urbana, Via Pública, Ciutat Intel·ligent, Ensenyament i Universitats; la Cristina Cruz Mas, 

regidora delegada d’Ocupació, Empresa i Coneixement, Feminismes i LGTBI; i en Joan Calmet 

Piqué que es el regidor delegat de Seguretat Ciutadana, Protecció Civil, Turisme i Projecció de 

Ciutat. 

Us explico una mica com anirà la sessió d’avui on seguirem l’ordre del dia que vau rebre 

juntament amb la convocatòria. Primer de tot, el president demanarà l’aprovació de l’acta del 

consell anterior, i després, es farà el balanç del Pla d’Actuació Municipal (PAM) que ens 

presentaran els regidors que ja hem esmentat i l’alcalde. Finalment, obrirem un torn de 

preguntes i aportacions. Preveiem que la durada de l’acta serà d’una hora i escaig. 

Si de cas ara passo la paraula al secretari. 

Sr. José Luis González Leal: Bona tarda, el primer punt de l’ordre del dia és l’aprovació de 

l’acta de la sessió anterior del Consell de Ciutat. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Bona tarda, juntament amb la convocatòria vau rebre l’acta del consell 

anterior. No sé si us l’heu pogut mirar, si hi ha alguna esmena a fer o si la podem donar per 

aprovada. La donem per aprovada? Doncs l’aprovem. 

Sr. José Luis González Leal: El segon punt és el retorn de l’estat del PAM (Pla d’Actuació 

Municipal) i altres projectes de ciutat, a càrrec de l’alcalde de Manresa, l’il·lustríssim Marc Aloy 

Guàrdia. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: En tot cas l’explicació serà compartida. Començarem amb els 

presidents d’àrea que són els que ens explicaran l’evolució del PAM i d’aquelles actuacions 

més remarcables que hem dut a terme durant aquests 3 anys i mig de mandat, per tant, David-

Aaron López Martí, president de l’Àrea de Territori.  

Sr. David-Aaron López Martí: Bona tarda a tothom, m’haureu de disculpar perquè tinc una 

lleugera afonia i m’hauré d’acostar al màxim possible al “micro” i forçar la vocalització. Tinc 

entès que tinc uns 7 minuts aproximadament per la meva intervenció. Bé, us parlaré de l’Àrea 

de Territori que està formada per 3 regidors, el regidor Josep Gili, el Pol Huguet, i jo mateix i 

desenvolupem diverses tasques, òbviament, totes elles relacionades amb el territori i la 

mobilitat, l’espai públic i els serveis. És una àrea molt àmplia.  

Un dels primers punts que volíem comentar és aquell que està relacionat amb els vianants, 

atès que la nostra intenció és col·locar-los al centre de la majoria de les polítiques de mobilitat, 

és cert que, i ho diré ara i al final, que queda moltíssima feina per fer. Però és cert, també que 

hem treballat 3 eixos, que són bàsicament: la millora dels itineraris de vianants, els dels 

entorns escolars i, per exemple, l’ampliació de l’illa de vianants al carrer Guimerà. 



Respecte els itineraris de vianants o els dels entorns escolars, que guarden certa relació, 

després de tot el procés del covid i les transformacions provisionals que vam establir en alguns 

dels carrers, els hem transformat de forma definitiva. Per exemple, un dels trams del carrer 

Sant Josep o d’altres que coneixeu dels vostres barris. Hi ha mesures que també estem aplicant 

de manera provisional però que més endavant es convertiran en ampliació de voreres com 

hem fet recentment a l’escola Puigberenguer o en d’altres escoles i centres educatius on s’ha 

fet aquest tipus d’intervenció. 

Respecte el carrer Guimerà, tal vegada un dels temes estrella i més específic: el projecte està 

força avançat, vam tancar, com sabeu, el procés de participació a tota la ciutat, i que ara estem 

fent una aproximació més comercial i veïnal per acabar de decidir algun dels detalls d’aquest 

projecte. En breu ho podrem presentar.  

Respecte els temes de mobilitat hi ha una línia de bus molt important per la ciutat, perquè se’n 

fa molt ús, hi ha xifres que ho corroboren, estem parlant de moviments de 2,2 milions de 

desplaçaments l’any i de més de 200.000 usuaris els mesos de setembre i octubre, que és tot 

un rècord. Són línies que donen un cobertura molt important als barris i que permeten els 

desplaçaments cap al centre que són molt necessaris.  

Hi ha la línia 8 que és la més transversal i que és força important, i ja la coneixeu. Durant 

aquest any hem fet millores de servei, que era un dels objectius del PAM. Hem millorat la línia 

8, la 2, hem fet reforçament en hores punta i hem ajustat horaris, sobretot a la franja no 

lectiva, que quedava molt descoberta, un exemple és la cobertura que hem donat al Parc de 

l’Agulla aquest estiu.  

D’altra banda hi ha tot el tema d’electrificació de la flota, molt important, en aquest moment 

estarem en disposició en les properes setmanes dels 15 vehicles que circularan per la ciutat, 7 

d’ells seran híbrids i 8 elèctrics. És una modernització de la flota i òbviament, els usuaris 

disposaran de més serveis i més confortabilitat en aquests vehicles.  

Jo voldria destacar que no només és una millora pels usuaris sinó també pels no usuaris, atès 

que el fet d’electrificar la flota porta grans avantatges ambientals com la reducció de sorolls i 

emissions, i això beneficia a tota la ciutadania. Informar-vos que també hi haurà una gran 

millora en el tema de les parades i les marquesines, hi haurà una vintena de parades que 

disposaran d’informació online.  

La mobilitat, moltes vegades, sí que és cert que la podem explicar amb intervencions aïllades, 

però igualment necessitem una cobertura general que les reequilibri totes elles. Totes les 

mesures de mobilitat són importants, jo crec que sempre hem de destacar al vianant però 

també, el transport públic, les dues rodes, els carrils bici, els vehicles de mobilitat personal, el 

cotxe... òbviament tot és important. 

Estem en un moment també important, valga la redundància, atès que estem a la fase final de 

la revisió del Pla de Mobilitat. S’ha revisat un document que ha requerit el seu temps. S’ha 

superat la fase informativa, la de diagnosis, la fase de participació ciutadana i ara properament 

estarem en condicions de fer el retorn, quines són les propostes i el debat polític que farem 

per intentar dur a terme aquest pla.  



Aquest pla ha de resoldre, o si més no, ha de plantejar solucions sobre temes que han quedat a 

l’aire i que estan inclosos en el Pla d’Actuació Municipal, per exemple: la solució dels carrils 

bici, aquests carrils bici segregats per la ciutat,  tota questa dificultat i problemàtica que tenim 

en aquest moment, l’haurem de resoldre o la proposarem en el Pla de Mobilitat. Igualment, 

tot el tema de gestió de càrregues i descàrregues, també és un dels factors importants que 

haurem d’abordar, així com, els aparcaments dissuasius, que n’hem parlat molt, però han de 

d’encaixar-se dins de la contextualització general de la mobilitat de la ciutat. Aquest document 

està a punt de tancar-se. 

Bé, parlant del cotxe, l’Avinguda dels Països Catalans, una via molt important per connectar 

Prat de la Riba amb els Trullols, i obrir una gran oportunitat per la descongestió i pacificació 

dels barris de la Sagrada Família i la Font. Hem dut a terme una iniciativa que és la cruïlla de 

Sant Cristòfol amb Arquitecte Montagut, que potser molts de vosaltres ja l’heu vist, que 

consisteix en l’ampliació i florització de voreres, la priorització del vianant alhora de creuar 

aquests carrers al llarg del carrer Sant Cristòfol i de la Carretera del Pont de Vilomara, etc. 

Haurem de continuar prenent aquests tipus de mesures.  

Zona blava, gran tema que entra en un nou escenari ja que a partir del mes de maig finalitza la 

concessió administrativa que tenia l’empresa, i per tant, podrem fer una gestió directa. Això 

vol dir que el model de zona blava, el model d’aparcament regulat en rotació, que és molt 

important pel teixit econòmic per l’àrea central de la ciutat, ens els podrem començar a 

replantejar. Ara no voldria entrar més en detall, però sí que vull destacar la importància que 

puguem decidir el futur de la zona blava.  

Gestió de residus, importantíssima la renovació del contracte, més mitjans i més recursos 

humans, més recursos en general perquè el sistema sigui molt millor. Hem de millorar la tria, 

ens hem de posar en els estàndards que mana la UE i hem d’arribar al 70% de la tria, i per tant, 

reduir el material que portem a l’abocador i tenir una conscienciació totalment diferent de tot 

el que significa la gestió dels residus. Creiem que estem ben orientats. 

Anella Verda, una gran àrea de la ciutat, el gran pulmó que molts hem descobert amb la covid. 

L’Anella Verda i el Pla Estratègic del Cardener han permès finançar actuacions com, per 

exemple, l’enderroc de la Carpa del Riu i la consegüent disponibilitat pel lleure i l’oci en un 

espai molt proper a la llera del riu, al barri de Valldaura.  

Dues actuacions més de l’Anella Verda: tota la regeneració de Can Poc Oli i l’obrador compartit 

que hi ha al Mercat Puigmercadal. L’Anella Verda també és agricultura, menjar, hem de cuidar 

els productors i el projecte de l’obrador compartit que hi ha al Mercat Puigmercadal és una 

infraestructura al servei d’aquesta agricultura i d’aquesta possibilitat que ens està oferint 

l’Anella Verda i també als municipis de l’entorn, però tot al voltant de la proximitat. 

El dia a dia és molt important, el manteniment i la conservació, destinar més d’1 milió d’euros 

al manteniment de la conservació de la ciutat els darrers anys ha fet que la percepció general 

sigui diferent. Ara, a més a més, s’ha pogut incloure tot el tema de conservació i manteniment 

de camins que estan fora de les voreres o dels asfaltatges que es fan habitualment. Caldria 

destacar la feina feta per tal de consensuar el màxim possible amb les entitats veïnals aquest 

tipus d’inversions que es fan cada any. 



Finalment, i no menys important, els temes energètics, cal destacar les complicitats que hi ha 

amb l’Empresa pública Aigües de Manresa per constituir aquesta empresa pública energètica o 

les aliances amb el sector privat per tal de constituir una comunitat energètica al polígon de 

Bufalvent. Ambdues estratègies, la primera, que l’administració pública hem d’estar al dia el 

màxim possible, i a més a més, que la iniciativa privada pugui ser el màxim de competitiva. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Seguirem amb el regidor Josep Gili Prat que ens parlarà de l’Àrea de 

Drets i Serveis a les Persones. 

Sr. Josep Gili Prat: Hola, molt bona tarda a tothom, jo explicaré els temes relacionats amb 

aquesta àrea de Drets i Serveis a les Persones i aviso, que hauré de ser més telegràfic que el 

David, perquè és una àrea que inclou 9 regidories i tenim el mateix temps.  

En primer lloc, si de cas després ja ampliarem els temes que calguin, començaríem per tota la 

part de Feminismes on cal destacar que hem potenciat totes les polítiques d’Igualtat. Així el 

pressupost de Feminismes, en aquest mandat, ha passat de l’any 2000 que tenia assignada una 

mica més de 65.000 euros al proper any, aquest 2023, que seran uns 350.000 euros.  

També hem de parlar del Pla d’Igualtat del qual s’han executat el 92% de les accions, en 

concret són 84 accions i, a més, s’ha iniciat el 3r Pla d’Igualtat. Del Pla LGTBI s’ha executat un 

80% i hem de dir que fa poc que hem iniciat un pla local. 

De la regidoria d’Acció i Cohesió Social cal destacar que s’han incrementat les hores de servei 

d’atenció a les persones. Estem parlant d’una àrea on el focus són les persones. És un 

increment substancial perquè hem passat d’unes 38.000 a 60.000 hores per aquest 2023. 

També hem incrementat el número de pisos d’emergència social, passant de tenir 4 pisos a 

tenir-ne 12. 

Seguim amb la regidoria de Ciutadania i Cooperació en l’Habitatge. S’han incrementat les 

polítiques de protecció oficial i d’habitatge assequible i podem posar l’exemple de l’edifici que 

s’està fent al carrer Zamenhof que inclou 18 habitatges. Igualment, cal esmentar l’habitatge 

cooperatiu, atès que per primer cop a la ciutat tindrem una proposta de la Cooperativa la 

Raval, al carrer Hospital, amb 12 habitatges. 

En el marc del compromís del creixement cap al 0,7% en Cooperació, el pressupost del 2023 hi 

ha previst un creixement fins a 83.000 euros.  

Seguim i parlarem de Cultura i Festes on cal destacar el projecte Art i Memòria en l’espai que 

hi ha a la plaça de la Reforma, un espai lapidari, singular, que presenta, d’una forma 

contemporània, les restes d’esglésies enderrocades durant la Guerra Civil i també l’impuls del 

sector de les arts visuals i plàstiques que s’han fet en projeccions expositives a la Plana de 

l’Om, també cal destacar l’art mural, s’han encarregat comissariats i dissenys d’artistes de tot 

el territori.  

S’ha treballat en la ubicació d’un nou Arxiu Comarcal, que recentment ha sortit a la premsa 

com una notícia important per la ciutat. Aquest Arxiu Comarcal del Bages també inclourà 

l’Arxiu Municipal i espais annexos per a entitats. 



Pel que fa a la regidoria de Ciutat Saludable, hem de destacar que s’ha fet un espai tancat per a 

gossos al carrer Dante, i també s’han delimitat altres espais on els gossos poden córrer i per 

tant, tenen prioritat i poden anar deslligats com l’espai del Pont Nou i plaça Mil·lenari. N’hi ha 

d’altres de localitzats pels propers anys i s’han dut a terme per suggeriment d’algunes 

associacions de veïns.  

Parlarem ara d’Infància, Joventut i Persones Grans on cal destacar que s’ha elaborat una guia 

contra el maltractament a les persones grans en col·laboració amb el Consell Comarcal. També 

s’ha fomentat l’intercanvi intergeneracional amb projectes com l’Art que Suma, també altres 

projectes exitosos que segur que tots coneixem com els Àngels de Nit, que els podem veure a 

la Festa Major. 

Continuem amb l’àmbit dels Esports, una de les necessitats que es va copsar fa un temps era 

que s’havia d’ampliar el pavelló del Congost, per tant, hem iniciat la contractació d’aquest 

projecte d’ampliació que es preveu que els propers mesos es pugui designar un guanyador 

d’idees i per tant, que tinguem un projecte de futur pel nostre Congost. 

També s’ha proveït de gespa artificial a diferents camps de futbol de la ciutat. S’ha inaugurat el 

camp de la Mion i la gespa del camp de futbol del Congost. També s’ha col·locat gespa al camp 

de la Balconada i ara s’està posant al camp del Xup, i pel pressupost del 2023 es preveu l’obra 

civil al camp de les Cots.  

Per acabar, hem de parlar de la regidoria d’Ensenyament on cal destacar dues coses, primer 

que s’han garantit les ajudes als alumnes amb risc d’exclusió social, aquest curs. Per donar-vos 

una dada, s’estan gestionant ajudes socials a més de 3.400 sol·licituds i l’Ajuntament manté 

una dotació econòmica al voltant de 100.000 euros.  

També cal destacar que anualment s’executa un Pla de Millora dels Centres Educatius i es 

responsabilitat de l’Ajuntament el manteniment d’aquests centres de primària i centres propis 

com el Conservatori o l’Escola d’Art. Durant aquest mandat hem destinat més de mig milió 

d’euros a obres i que recentment n’hem fet dues, una a l’escola Serra i Hunter, on s’han pintat 

totes les instal·lacions, amb un pressupost de 80.000 euros. I l’altra obra és que s’ha finalitzat 

una pista poliesportiva a l’escola Les Bases per uns 117.000 euros. 

Per acabar, destacar que s’ha creat un observatori d’una de les coses que ens preocupa més 

que és la distribució equitativa i la igualtat d’oportunitats educatives a la ciutat. A vegades el 

que ens falta és informació, tenim dades i el que hem de fer és processar-les, per tant, hem 

arribat a un acord amb el departament d’Educació i amb la participació de la FUB, per elaborar 

aquest observatori d’equitat, en relació al qual ja s’està dissenyant i seleccionant els 

indicadors. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Seguim amb la regidora Cristina Cruz Mas que és la presidenta de 

l’Àrea de Desenvolupament Local. 

Sra. Cristina Cruz Mas: L’àrea de Desenvolupament Local inclou 4 regidories, la d’Indústria i 

Comerç, que la porta la Núria Masgrau, la de Turisme, que la porta el Joan Calmet, la regidoria 

d’Ocupació i Emprenedoria, que la porto jo mateixa, i el Josep Gili que porta la regidoria 

d’Universitats. Farem una pinzellada de les accions més importants que hem dut a terme, atès 



que els eixos que hi havia en el PAM d’aquesta àrea implicaven 54 accions i no podem parlar 

de totes. 

Comencem amb la part de comerç, de promoure les accions i donar suport al comerç, hem 

tingut molta feina amb aquest tema, recordeu que hem passat una pandèmia i vam tenir 

restriccions importants i el sector del comerç va patir moltíssim i vam endegar programes de 

suport a les PIMES comercials, per ajudar-les a consolidar els seus projectes econòmics, des del 

CEDEM i des de la mateixa regidoria de Comerç, amb un programa que es diu Reactiva i que els 

ajudàvem amb temes de comercialització, de màrqueting, també en temes de distribució de 

les botigues, etc. Sobretot en els comerços de la trama urbana i específicament en el Centre 

Històric, que com sabeu és un dels focus importants de la nostra tasca. 

També s’ha fet formació orientada als comerços i molt important tot el suport que s’ha fet a 

l’associacionisme, sobretot en temps de covid i també s’han dut a terme campanyes de 

sensibilització per promoure el producte de proximitat i local. 

Cal destacar, també, la creació del Viver Artífex que vam inaugurar l’any 2020 per impulsar 

l’emprenedoria comercial i artesana, i també la campanya dels Bons Manresa que es va fer de 

maig a setembre i per les festes de Nadal. Vam invertir 200.000 euros en ajudes directes al 

comerç i a la restauració per animar aquest sector tan perjudicat últimament. 

S’han celebrat moltes fires, s’han fet moltes campanyes, però destacaríem la campanya “Tu fas 

Manresa”, que es va fer el mes de maig per promocionar el comerç local aprofitant una sèrie 

d’actes que ja es feien a la ciutat. Es van dur a terme moltes activitats per omplir els carrers de 

gent. 

Una altra part important de la feina que fem és intentar generar nous projectes emprenedors, 

nova activitat econòmica, i això ho fem, majoritàriament, des del CEDEM on oferim una ruta 

emprenedora i que consisteix en acompanyar a la persona que vol emprendre, que té una idea 

i l’acompanyem en tot el procés per dur a terme el seu projecte fins que la seva idea esdevé 

una realitat. També l’ajudem a consolidar aquest projecte. Primer s’ofereixen sessions grupals 

per ajudar a discernir si la idea és bona o no i llavors ja es fa un acompanyament més específic. 

Perquè tingueu una idea dels projectes que acompanyem, cal dir que l’any 2021 vam 

acompanyar 91 creacions de noves empreses. D’aquestes 91 empreses i d’acord amb els 

controls que anem fent cada any, tenim una supervivència del 80% dels projectes que 

acompanyem, és una dada boníssima i estem al top ten dels serveis locals d’empresa de 

Barcelona. Aquestes empreses han creat 129 llocs de treball. 

També estem treballant per generar un ecosistema emprenedor, no només a Manresa sinó a 

tota la comarca i hem reunit a tots els agents que treballen en temes d’emprenedoria per 

optimitzar els serveis i per oferir una bona derivació als projectes emprenedors i que les 

persones s’adrecin als recursos que necessitin. 

Un altra activitat important és l’impuls de la digitalització en el teixit econòmic, molt important 

en aquests temps per la competitivitat de les nostres empreses. És una activitat que portem a 

terme des de diferents projectes, un és el “Treball Talent i Tecnologia” on oferim suport a la 

digitalització de les empreses de Manresa i comarca, inclús els fem acompanyament per ajudar 



a les empreses a digitalitzar, ja que quan parlem de Pimes o petites Pimes tenen moltes 

dificultats per fer-ho elles soles. També fem formació a les persones perquè tinguin 

competències digitals i, per tant, poder accedir a llocs de treball. 

També s’han fet moltes accions en el marc de la Mobile Week per acostar tot el tema digital a 

la ciutadania i a la empresa. Aquest any vam obrir una carpa per mostrar avenços tecnològics, 

juntament amb altres regidories.  

Oferim també diferents projectes i serveis dins del CEDEM per donar suport a la digitalització 

de les empreses i les acompanyem per fer diagnosis i assessorament especialitzat i també 

ajudem a tramitar ajuts i cupons. 

Un acció important és la de desenvolupar el Polígon Industrial del Pont Nou. Aquí encara hi ha 

feina per fer. Com sabeu tenim manca de sòl industrial a la nostra ciutat, el 90% de les nostres 

parcel·les industrials estan ocupades i, per tant, si volem créixer i tenir ocupació de qualitat 

necessitem tenir més sòl industrial. El desenvolupament d’aquest polígon industrial sumarà 

150.000m2 als 200.000m2 que hi ha ara, per tant, doblarem l’espai que hi ha actualment. Tot 

el Pla Parcial ja està revisat i aprovat i ara s’està acabant de revisar els costos, penseu que la 

ultima informació que hi havia era de l’any 2008 per tant, s’ha d’actualitzar tota la informació. 

Tant bon punt sigui possible iniciarem les obres que suposarà un guany de sòl industrial i com 

que el polígon està tan ben connectat també es generaran llocs de treball de qualitat. 

Des del CIO també portem una línia de treball molt important per crear programes per atendre 

aquelles persones amb dificultats d’inserció, parlem de persones joves, dones, persones que 

porten molt temps aturades, persones que pateixen malalties mentals o alguna discapacitat. 

Tenim fins a 14 programes per ajudar a aquestes persones a trobar feina.  

L’any 2021 165 persones van trobar feina a través de la borsa de treball que també portem des 

del CIO, on es fa la mediació entre les empreses i les persones que busquen feina. Si sumem 

aquests als que hem inserit a través dels programes que ja he esmentat (hem desenvolupat 

uns 14 programes), hem pogut inserir un total de 268 persones. A més, hem atès a 950 

persones noves i hem orientat laboralment a 2.895, això vol dir que hi ha persones que venen 

al CIO que ja tenen feina però que volen millorar les seves possibilitats d’ocupabilitat i venen al 

CIO perquè els ajudem.  

Una de les polítiques actives que fem des de l’Ajuntament és la creació directa d’ocupació, el 

que anomenem Plans d’Ocupació i l’any 2021 vam oferir uns 50 plans d’ocupació, cada any 

ocupem entre 50 i 60 plans i intentem contactar amb les persones que tenen més dificultats. 

Dins de la política activa d’ocupació també oferim ajudes a les empreses perquè puguin 

contractar a persones amb dificultats d’inserció però adaptades a la seva demanda.  

Hem consolidat el projecte “Llar i Cures” per dignificar el treball de la cura. Generalment,  és 

un treball que exerceixen les dones i moltes vegades sense contractació. Hem tirat aquest 

projecte des de l’Ajuntament per ajudar a dignificar aquesta feina i perquè les persones que hi 

treballen puguin regularitzar la seva situació laboral. A la vegada hem aprofitat per fer 

sensibilització a la població general per comunicar que aquestes persones necessiten treballar 

en condicions dignes, igual que qualsevol col·lectiu. En el marc del projecte, s’ha fet formació i 



capacitació professional i també hem ofert orientació legal perquè, tant les famílies com les 

persones que volen accedir al món del treball i a la cura, sàpiguen les condicions laborals que 

tenen i estiguin informades. Hem col·laborat amb el projecte FITE i hem tret unes ajudes per 

facilitar a les famílies que puguin contractar persones i oferir-los una feina digne.  

Una altra acció important és la de fomentar el Centre de Formació Pràctica perquè és un 

centre que fa molta formació contínua i ajuda les empreses a tenir persones amb els perfils 

que necessiten i volem destacar que hem atès la petició que ens va fer la Fundació Lacetània 

que ens demanava més espai per fer més formació, per tenir més eines per demostrar la feina 

que fan, ara podran doblar espais i tindran 150 metres més per fer millor atenció a les 

persones que es volen formar a les empreses. 

Per últim, i no menys important, hi ha tota la part que ha impulsat el regidor Gili per donar a 

conèixer la recerca i la innovació que es fa aquí, a casa nostra, i aplicar-les a les necessitats que 

tenen les nostres empreses. Així, la recerca i la innovació al nostre territori ha fet un salt 

exponencial durant aquests últims anys. Les universitats i altres centres i institucions generen 

molt coneixement que transfereixen a les empreses i que ajuden a millorar la vida de les 

persones i també a millorar la competitivitat del teixit empresarial. S’han fet moltes activitats 

per promoure tot el tema de la recerca i la innovació, però en destaco dues: La Nit de la 

Recerca i la Setmana de la Ciència, que han tingut molt èxit. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Gràcies Cristina i completarem aquesta ronda d’intervencions amb el 

Joan Calmet Piqué, regidor de Turisme, de Seguretat Ciutadana i president de l’Àrea de Serveis 

Generals. Endavant Joan. 

Sr. Joan Calmet Piqué: Gràcies alcalde, bona tarda tingueu tots i totes, gràcies per ser aquí. 

L’Àrea de Serveis Generals és una àrea que engloba diferents regidories tan importants com la 

de Presidència i Hisenda, que la porta el Valentí Junyent, la de Participació, Organització i 

Recursos Humans, que la porta la Montserrat Clotet, la del Centre Històric, que ara la porta el 

Josep Maria Fius i que a la primera part del mandat la va portar la Claudina Relat,  i la de 

Seguretat Ciutadana i Protecció Civil que la porto jo mateix. 

Com han dit les persones que m’han precedit és impossible resumir la feinada que s’ha fet en 

aquests 4 anys, en aquestes regidories i en aquesta àrea però tenim un temps limitat i farem 

una pinzellada de les accions més destacades. Per tant,  7 minuts, 7 accions. 

Què diu el PAM, el Pla d’Acció Municipal, en relació amb l’any 2022? bé l’any passat vaig fer 

una explicació bastant extensa del que era el projecte 2022, que vam iniciar l’any 2014, amb la 

intenció d’aprofitar el màxim possible els 500 anys de l’estada d’Ignasi de Loiola a la ciutat per 

millorar-la, en la mesura de les nostres possibilitats, i projectar-la al món tant com fos possible.  

Això ho vam fer a partir de 3 eixos: Camí, Acollida i Llum. Camí, per les actuacions que es feien 

a l’espai públic. Acollida, per desenvolupar un projecte turístic (que ja comentarem més 

endavant).I Llum, per fer referència a les activitats que s’hi anaven desenvolupant.  

En concret el PAM ens deia que l’any 2022 era l’any important, el de la celebració i amb 

aquesta idea vam generar un eix que en vam dir Celebració que adopta el concepte de 

Transformació a partir de la transversalitat, és a dir, un projecte de ciutat ha de tocar totes les 



tecles i arribar a tothom. A partir, també del concepte d’Espiritualitat laica perquè som 

administració pública i és el que ens correspon fer. I, a partir d’una sèrie de comissions, és a dir 

de participació ciutadana realment important, vam acabar elaborant un projecte que es 

concretava en 156 actes dels quals la majoria s’han desenvolupat, queda ara una activitat 

important que és Cruïlla de Camins però la gran majoria del programa ja s’ha dut a terme amb, 

pensem, notable èxit. Que es concreta en el fet que en aquests 156 actes la mitjana 

d’assistència ha estat del 90% i es tradueix en una assistència total de 36.000 persones. 

Què queda de Manresa 2022 cap al futur? aquesta és la pregunta que ens hem de fer en 

aquests moments i el que queda és, el primer trimestre de l’any que ve, fer-ne una valoració 

de com ha evolucionat el projecte des del 2014 fins aquest any 2022, explicar-la, fer la 

continuïtat d’aquests 3 eixos perquè hi ha moltes tasques que s’havien de fer i que encara no 

s’han desenvolupat o s’estan desenvolupant, per tant, tenim feina per endavant i encomanar-

nos, si permeteu que ho digui d’aquesta manera, al Camí Ignasià, que és el gran llegat que ens 

deixa la celebració ignasiana i que l’estem treballant conjuntament amb 5 comunitats 

autònomes, que és per on passa aquest camí i que és una eina de futur claríssima i de 

dinamització econòmica com es demostra en d’altres camins que no cal que esmenti.  

Consolidar i comercialitzar productes turístics de Manresa 2022, on el pal de paller seria la 

petjada ignasiana, tal com hem dit, però el Pla de Desenvolupament Turístic de Manresa que 

comença de forma fefaent el 2016, ens parla de 4 recursos importants per la ciutat: l’entorn 

natural, el patrimoni, la situació geogràfica i la petjada ignasiana i amb aquests 4 conceptes 

vestim un pla de desenvolupament turístic d’una ciutat que, certament, mai havia estat una 

ciutat turística i ho comencem a treballar. 

Els resultats d’aquests últims anys, bàsicament d’aquest any present són realment bons. Heu 

de pensar que un destí turístic es consolida en una vintena d’anys, segons diuen els entesos, 

per tant de l’any 2016 al 2022 en portem 6, dos dels quals amb una pandèmia, que si alguna 

cosa ha afectat ha estat el turisme mundial. Per tant, com estem en aquest any 2022? 

De gener a setembre van passar 21.000 persones per la Oficina de Turisme, el 40% més que 

l’any 2019; l’últim any del qual podem tenir referència, atès que els anys 2020 i 21 no es poden 

valorar. En el conjunt de les oficines de turisme de Catalunya aquesta dada ha estat del 3%, 

Manresa, és cert que veníem de més avall, però ha estat del 40%.  

En els equipaments que gestiona la Oficina de Turisme de Manresa: Carrer del Balç, Torre 

Lluvià i Espai 1522, durant aquests mesos de l’any 2022 hi ha passat 31.000 persones, que és 

un 10% més de l’any 2019. Les activitats organitzades des de la pròpia Oficina de Turisme han 

captat 7.500 visites guiades, que és un 20% més del que havíem fet l’últim any de referència i 

les activitats centrades únicament amb el Camí Ignasià, jornades gastronòmiques, Sons del 

Camí i Ignasiana BTT, han concretat 6.500 persones. 

Els serveis conjunts que ofereix Manresa Turisme han arribat a 65.000 persones. Pel que fa al 

conjunt de recursos turístics de la ciutat, i aquí hi hem d’afegir la Seu, la Cova, Parc de la 

Sèquia...ens porten a 160.000 persones. Per tant, aquest any 2022 fins el mes de setembre, 

que és l’últim mes del qual tenim dades, 160.000 persones han vingut a Manresa a fer ús 

d’algun servei turístic: una visita, o una vista guiada, qualsevol ús d’aquest tipus. 



En aquests moments estem centrats en l’activitat pròpia d’aquesta oficina que és treballar els 

productes propis que anem elaborant i comercialitzant. Ara estem en una fase important de 

comercialització a l’entorn dels dos lemes propis de Manresa: “Manresa Cor de Catalunya” i 

“Manresa final del Camí Ignasià”, són les dues línies de treball que tenim i ara estem en una 

fase de consolidació, que l’any que ve, si Déu vol, es confirmarà amb la inauguració d’una nova 

Oficina de Turisme i treballant intensament amb el Camí Ignasià i en la gestió dels Next 

Generation que ens van arribar vinculats al final del Camí Ignasià amb 5,2 milions d’euros, 

també estem treballant intensament amb Bages Turisme, com no pot ser d’una altra manera, 

perquè Manresa és Manresa i és la comarca i també en el tema del Geoparc Unesco del qual 

en formem part. 

El PAM també parlava de consolidar la Manresa Film Office, això podria semblar anecdòtic i 

està bé que en parlem perquè és una àrea de la ciutat que ha agafat importància aquests 

últims anys. De fet, es va començar a treballar, de forma intensa l’any 2016, per tant són 6 

anys, inclosos els 2 de pandèmia, i s’han fet a Manresa fins a 160 produccions, ja siguin 

pel·lícules, sèries, publicitat, vídeo clips, etc. Algunes filmacions tan reconegudes com Hache, 

Las leyes de la frontera, El inocente, l’espot de la loteria de nadal d’Antena3, o recentment, el 

vídeo clip de la Shakira. 

L’impacte directe d’aquestes produccions a la ciutat són dos: un d’intangible, que és el de la 

autoestima, fer que es parli de la nostra ciutat i que se’n parli bé. I l’altre és econòmic, costa 

valorar el retorn econòmic d’aquestes produccions, però calculem que són aproximadament 

uns 1,5 milions d’euros el que han deixat aquestes produccions a la ciutat concretat en 

despesa d’allotjaments, restauració i serveis professionals de tota mena associats a aquestes 

produccions. 

Passem a la regidoria de Centre Històric, en aquest cas estem parlant d’una feina intensa que 

va començar la Claudina Relat i ha continuat el Josep Maria Fius. Es va elaborar el Pla 

Estratègic de Revitalització del Centre Històric, aquí també la transversalitat i la participació 

han estat intensos per elaborar un pla que contempla 6 àmbits d’actuació, amb 37 objectius i 

86 actuacions i en aquets moments estem valorant internament la feina recollida en el procés 

participatiu perquè els tècnics de la casa valorin les mesures i idees que en van sortir i que es 

puguin incorporar en el propi pla i presentar-ho després al conjunt de la població. Finalment, 

quan s’hagi tancat tot aquest procés de participació, de consultes i elaboració en farem la 

presentació definitiva amb certs elements importants: amb concrecions, que és el que se’ns ha 

demanat sempre en aquest Pla Estratègic de Revitalització del Centre Històric, i amb 

pressupost. Un pla que no porti associat una proposta clara i un pressupost seria fum, per tant, 

es tracta que quan finalment es presenti hi hagi concreció i pressupost.  

Pel que fa a temes de participació, s’ha fet una feina important  i cal destacar dos elements i 

que els volem explicar: un és la plataforma Decidim, que es va posar en marxa el 2021 i que el 

seu objectiu és vehicular tots els processos participatius que es duguin a terme a la ciutat. És 

un espai que vol ser de debat, de recollida de propostes i d’exposició d’idees. En aquests 2 

anys i escaig s’ha desenvolupat amb el Decidim una vintena de processos, entre aquests, 

alguns de tant interessants com el del carrer Guimerà o el Pla de Mobilitat o el Pla Estratègic 

de Revitalització del Centre Històric o el Pla d’Igualtat, és una eina de participació que està 



funcionant i en la qual hi ha participat, en el conjunt d’aquests processos, fins a 900 persones 

que estan registrades i que n’estem contents i pensem que hem de continuar per aquí.  

Un altre element vinculat a la participació és el HolaWhap, és l’eina útil per les petites 

incidències i consultes, és bidireccional. El ciutadà s’adreça a l’Ajuntament, l’interpel·la i 

l’Ajuntament respon i s’estableix un diàleg a través de la plataforma, que en aquest any i mig 

de vida hi ha participat fins a 4.000 persones i s’ha interactuat a través de 19.000 actuacions 

petites en el conjunt de tota la ciutat. 

I, finalment, un tema important, com és la Seguretat Ciutadana, el tema de la Seguretat, 

sobretot en aquests 4 anys que estem valorant, ve marcat per diferents moments, hi ha una 

primera part del mandat en el qual es pot dir que Manresa era una ciutat tranquil·la, com 

fixaven tots els indicadors, i no hi havia un motiu evident de preocupació.  

Després ve la pandèmia i aquesta ho trasbalsa tot ja que la gent ha d’estar confinada a casa 

durant molts mesos. I després, ve un tercer moment que és el de la post pandèmia, que hi ha 

com una explosió d’activitat, de necessitat de sortir, de festa, de passar-ho bé. Però també hi 

ha una explosió de coses que no ens agraden i això es veu de forma molt crua i fefaent a la 

tardor del 2021, que va ser una tardor molt dura, en la qual van passar moltes coses, algunes 

de greus, moltes de les quals no estàvem acostumats que passessin a Manresa i això va 

generar alarma social i una sensació i una percepció de què les coses no anaven bé.  

No és una cosa que passi només a Manresa. Però això no és excusa, el que hem de fer com a 

govern és visualitzar i tractar allò que està passant i reaccionar. Jo crec que, en la mesura de 

les nostres possibilitats, vam reaccionar bé i ràpid. Ja veníem d’un procés de consolidació de la 

plantilla que, a més a més, va coincidir amb una nova cara a la prefectura del cos i tot això ja es 

venia fent i anava en la línia de garantir una plantilla sòlida i rejovenida i que estigués en 

disposició d’afrontar aquesta època més complicada. 

Una altra de les accions que vam fer va ser posar en marxa una Taula de Seguretat 

absolutament participada amb tots els afectats: veïns, comerç, indústria, col·legis 

professionals, forces polítiques i agents socials. Aquesta Taula, de la qual ja s’han fet mitja 

dotzena de trobades, va decidir tirar endavant un seguit d’accions que es consideraven 

prioritàries, com per exemple:  

 Les patrulles mixtes entre Mossos d’Esquadra i Policia Local que vigilen el carrer i els 

comerços (s’han fet més de 1.500 visites a comerços) on es comenta el que hi ha, es rep el 

feedback de les persones, etc.  

 Operatiu Tremall, és un operatiu de policies de paisà, que en tot aquest temps que han 

estat treballant han aconseguit treure del carrer fins a 22, 23 persones altament 

conflictives, d’aquelles que concentren un gran nombre de delictes per elles mateixes. 

Això crec que s’està notant, sobretot en aquests últims mesos. 

 Una altra acció que hem posat en marxa, producte dels debats de la Taula de Seguretat, 

és la instal·lació de càmeres de Seguretat, que ha tingut dues fases. Va començar l’any 

passat quan vam posar 8 càmeres i aquest any farem la segona fase. Era un element que 

estava molt reclamat, que ajuda sobretot a la seguretat subjectiva i que ajuda al cos 



policial a la seguretat objectiva perquè permet veure en cada moment que està passant i 

actuar en conseqüència. 

 Finalment, la posada en marxa, durant els primers mesos de l’any vinent, d’una comissaria 

de proximitat al centre de la ciutat,  al Passeig de la República, que és on probablement hi 

ha més incidències, si més no, hi ha més sensació d’incidències, i combinarà presència 

dels cossos policials; Policia Local i Mossos d’Esquadra per atendre les persones que no 

hagin d’anar fins a la Florinda o als Trullols.  

Per tant, la valoració que fem de la resposta que hem donat pensem que és correcte, tot i que 

mai hi ha prou seguretat. La seguretat, per altra banda, és un dret que té tota la ciutadania i la 

nostra responsabilitat és garantir-la. Els recursos són el que són però pensem que fem tota la 

feina que està en les nostres mans. 

També cal esmentar, i ja acabo, que s’ha posat en marxa un equip tècnic per temes de civisme, 

ja que moltes de les coses que passen no són pròpiament de seguretat, sinó que són de 

civisme/incivisme i aquí també s’ha de fer una feina intensa. Hi ha un Pla de Civisme que hem 

de desenvolupar i posar en marxa i posar-hi recursos humans i tècnics, que és el que farem en 

breu. I fins aquí l’Àrea de Serveis Generals. Gràcies! 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Gràcies Joan, eren 7 minuts no 17, però tot era prou important.  

Jo completaria l’última part d’aquesta exposició del PAM i de retre comptes d’allò que ens 

havíem compromès en aquells aspectes que tenen a veure amb la capitalitat.  

El primer és aquest projecte d’integració de la línia de Ferrocarrils de la Generalitat a la ciutat. 

Un projecte que fa anys que estem treballant, però que finalment la Generalitat ha decidit 

actuar en aquesta línia que és la Llobregat – Anoia i que, per tant, arriba fins a Manresa. És un 

projecte integrador, que recús la ciutat, un projecte que genera grans espais lliures. El projecte 

s’està redactant i està quantificat en uns 40 milions d’euros i  també preveu que el tren arribi 

fins al Parc de l’Agulla i la creació d’un gran aparcament dissuasiu a la zona del Parc 

Tecnològic. 

El segon era vetllar perquè es tirés endavant la nova seu de la Generalitat, respecte el qual 

podem dir que les obres ja han començat, amb un cert retard, però ja s’està tirant a terra tota 

aquesta illa de cases que està a l’entorn de l’antic Palau de Justícia, i per tant, aquest és un 

altre gran projecte, taxat en 21 milions d’euros que aporta la Generalitat per concentrar totes 

les seves dependències en un sol lloc a Manresa.  

L’altre era l’ampliació del Parc de l’Agulla, en aquest cas estem treballant en el Pla Director, 

que és el que definirà quins espais hem d’ampliar al Parc de l’Agulla, així com els espais que es 

guanyaran pel públic. Cal dir que, més enllà del planejament urbanístic en el qual estem 

treballant des de fa mesos ambdós municipis, ja s’ha fet una inversió prèvia per arreglar la 

façana del parc que estava molt desendreçada: aparcament, reserva d’espai per a vianants i 

bicicletes, plantació d’arbres, i en general fer més bonic aquest accés al Parc de l’Agulla. 

Un altre projecte que ens dona capitalitat és el Museu del Barroc de Catalunya, el qual està a 

punt de començar l’última fase de les obres i també el projecte museogràfic. Així, a finals de 



l’any 2024 tindrem aquest gran equipament que ha de posar en valor l’art barroc a Catalunya i 

tenir un fons importantíssim a la ciutat.  

Igualment, destacar que hi ha un acord amb la Generalitat per fer una inversió important per 

l’Arxiu Històric. Els historiadors que utilitzen habitualment l’arxiu feia molt temps que estaven 

reclamant un equipament millor, en aquest cas ubicat al darrera de l’Ajuntament, en l’illa de 

cases de Vallfonollosa, Na Bastardes, Baixada dels Jueus i carrer del Bisbe, una inversió també 

important a l’entorn de 5 milions d’euros. Pel que fa al projecte començarem a redactar-lo 

immediatament.  

Cal parlar, també, de la transformació a l’entorn de la Fàbrica Nova, amb l’ampliació de 

voreres, guanyant espais per la plaça Remei, el carrer Bertrand i Serra, Vidal i Barraquer, segur 

que tots i heu passat, per tant, el canvi és molt substancial en aquesta entrada de la ciutat. 

I finalment, el projecte, que jo diria és el més engrescador que tenim ara mateix sobre la taula, 

és l’acord que vam presentar just fa un any per la compra de la Fàbrica Nova, el projecte que 

estem tirant endavant juntament amb la Universitat Politècnica de Catalunya per transformar 

la Fàbrica Nova en un altre motor econòmic, enguany al servei del coneixement, de la formació 

i la tecnologia i en el qual estem treballant intensament. Fa pocs minuts hem tingut una 

excel·lent notícia i és que el govern espanyol aportarà, si s’aproven els pressupostos de l’estat, 

10 milions d’euros perquè aquesta transformació de la Fàbrica Nova comenci a caminar, sorgit 

d’una iniciativa d’Esquerra Republicana però pactada amb el PSOE i Podemos, i per tant, 

permetrà, si s’aproven els pressupostos, que rebem 10 milions d’euros. Cosa que celebrem 

enormement. 

El resum de tot plegat és que venim d’un PAM que ens vam comprometre a l’inici del mandat, 

al 2019, i que durava fins al 2023 però que ens hem trobat amb 2 elements imprevistos: la 

pandèmia, a causa de la qual vam haver d’afrontar un Pla de Reconstrucció i, després, que ens 

han arribat aquests fons Next Generation, una quantitat ingent de diners que Europa ha posat 

a l’abast dels estats després de la covid per reconstruir Europa econòmicament i socialment.  

Pel que fa al nivell d’execució del PAM, podríem dir que, amb els indicadors que trobareu a la 

pàgina web, el resum és que el 71% del Pla d’Actuació Municipal s’ha desenvolupat i ara 

veurem de cada un dels eixos que teníem quin és el nivell de desenvolupament.  

Hi havia 249 actuacions desglossades en 5 eixos: Ciutat Verda, Ciutat Dinàmica, Ciutat de 

Trobada, Ciutat Propera, i Manresa Capital. 

Del primer eix Ciutat Verda i Sostenible, teníem 66 accions de les quals 61 estan en procés de 

desenvolupament, per tant, són 5 les que queden pendents d’iniciar. 

Pel que fa a l’eix Ciutat Dinàmica i d’Oportunitats (activitat econòmica), on teníem 54 accions 

de les quals 51, un 94%, estan iniciades i 3 que no s’han començat. 

A l’eix Ciutat de Trobada i d’Acollida, teníem 74 actuacions, d’aquestes, 67 estan ja iniciades, 

un 95%, 30 estan totalment completades i 3 estan per iniciar. 



En l’eix Ciutat Cívica i Propera tenim  45  accions de les quals 43 estan iniciades (95%), 19 

estan completament acabades i 2 pendents de començar. 

I de l’eix Manresa Capital teníem 14 accions, 12 de les quals tenen algun grau de 

desenvolupament i 2 no s’han iniciat.  

Per deixar constància de què les coses no sempre surten com voldríem, aquí constataria que hi 

ha dues accions que tenen a veure amb les infraestructures i que hem de reconèixer que no 

ens n’hem sortit. Continuem tenint una línia de Renfe que necessita inversions i, sobretot, 

escurçar el temps de trajecte, hauríem de ser capaços de cobrir en menys de 60 minuts el tram 

de Manresa a Barcelona. Tampoc ens acabem de sortir (malgrat les inversions que s’han fet a 

la C55 i les bonificacions del peatge a la C16)  de tenir una C55 que completi la zona de 

Castellgalí amb una variant. Tampoc hem aconseguit que aquestes bonificacions de la C16 

siguin universals, tots els dies de la setmana. Podríem demanar la gratuïtat, de fet tots els 

peatges del país gairebé ja han desaparegut, però som conscients que no es una mesura que 

sigui sostenible, per tant, hem de reclamar que hi hagi un sistema de finançament d’aquestes 

línies d’alta capacitat. 

Cal destacar, també, que hi ha dos temes que són sobrevinguts: un és el Pla de Reconstrucció 

Social i Econòmica, no hi entraré perquè ja n’hem parlat en d’altres consells de ciutat, però sí 

que és important recordar que al març del 2020, encara amb l’alcalde Junyent, ens arriba una 

pandèmia mundial que no ens esperàvem i que ens va posar les coses molt difícils i que des de 

l’administració vam fer els possibles per ajudar a totes aquelles persones, especialment les que 

més patien.  

Cal recordar que hi va haver una inversió no prevista de 6 milions d’euros, dels quals 

l’Ajuntament hi va posar una mica més de la meitat. De la Generalitat ens va arribar quasi un 

1,5 milions, de la Diputació gairebé 1 milió, i de l’Estat una mica més de 500.000 euros, per tal 

d’aplicar tot de mesures de caràcter social i econòmic. També es van atorgar ajudes al comerç i 

al sector sanitari. 

I, finalment, i fruit d’aquesta  pandèmia, apareixen aquests fons Next Generation que, aquí 

m’agradaria destacar la gran feinada que s’ha fet des de l’Ajuntament, primer la convicció 

política per presentar-nos-hi i segon el treball tècnic que hi ha al darrera que ha estat 

impressionant i ha donat fruits, per tant, els desglossarem ràpidament.  

En primer lloc, ens han arribat 2,5 milions d’euros per un projecte de Turisme Sostenible que 

engloba un seguit d’accions. En remarcaré unes quantes: 

- La renaturalització del riu Cardener, en el tram final de la façana sud de la ciutat on 

han arribat 707 mil euros, el projecte està a punt de ser aprovat, i per tant, ja podrem 

licitar les obres.  

- També per un projecte de mobilitat sostenible, per visitar els actius turístics que tenim 

a la comarca amb bicicletes elèctriques, hem rebut 540.000 euros que permetrà 

comprar les bicis i tot l’equipament necessari per carregar-les, i també engegar la 

oficina turística que oferirà el servei. 



- Important, també la digitalització del producte turístic que tenim a la ciutat, alguns ja 

fa molts anys que es van crear i necessiten una millora, per tant, 175.000 euros que 

ens han arribat en aquesta línia. 

- També el Pla Integral d’Accessibilitat, és important que tinguem en compte que el 

producte turístic ha de ser inclusiu per a totes les persones, no només d’aquelles que 

tenen dificultats en la mobilitat sinó de les que pateixen qualsevol discapacitat 

sensorial, cognitiva, visual, etc. Hem de fer que aquests productes turístics estiguin a 

l’abast de tothom. Aquí tenim una partida de 823.000 euros per desenvolupar tot 

aquest Pla d’Accessibilitat. 

- Espai d’autocaravanes al Congost pel qual tenim 60.000 euros. 

Per l’eix de Posar en Valor el Patrimoni, on també ens vam presentar amb l’objectiu de 

millorar tots aquests edificis patrimonials que veuen els turistes i els peregrins quan visiten la 

ciutat. Aquí vam rebre 2,7 milions d’euros. Els elements més remarcables són: 

- 1 milió d’euros pel Museu del Barroc, l’antic col·legi Sant Ignasi. 

- Dues intervencions que sumades donen 317.000 euros. Una és per rehabilitar la Torre 

Santa Caterina, on s’hi vol construir un mirador, i també per arranjar tot l’entorn. I 

l’altre intervenció va relacionada amb la descoberta del Convent de Sant Cristòfol, del 

monestir de Sant Cristòfol, de Santa Caterina, on vam començar unes prospeccions 

arqueològiques que van fer sorgir bona part de l’antiga edificació i pel qual vam 

sol·licitar 140.000 euros que ens han atorgat. 

- També hem rebut finançament de 460.000 euros per continuar aquesta passera-

mirador sobre el riu que ens connecti el Pont Vell amb l’estació de la Renfe, des del 

punt on s’acaba ara fins al Pont de la Reforma i que permetrà completar tot aquest 

recorregut per a vianants. 

- Un altre molt reivindicat pel barri de les Escodines que era la recuperació del Camí de 

la Font de Fans amb la Creu del Tort, que ha de salvar una cinglera molt important, que 

temps enrere ja hi havia hagut unes escales de maó que connectaven aquesta cinglera 

de dalt a baix i el que proposem ara són unes escales panoràmiques per connectar 

aquest desnivell tan important, per això hem rebut 350.000 euros. 

- El Pont Nou, en aquest cas l’obra està pràcticament executada, faltava dues segones 

fases, les dues primeres ja s’havien fet, per tant, 6 o 7 anys després hem pogut 

completar aquesta obra. 

- I el carrer del Balç, on una part del finançament també ha arribat en aquesta línia de 

subvenció. 

El tercer eix de finançament on ens vam presentar va ser la del Transport Urbà, per fer-lo més 

sostenible, més eficient. Fa més d’un any, era l’estiu de 2021, com a govern vam prendre la 

decisió de renovar la flota d’autobusos i per tant, dels 16 busos, 8 dels quals els havíem de fer 

híbrids, vam decidir ja no fer-los híbrids sinó elèctrics. Aquesta contractació que la vam fer 

sense saber que vindrien els Next Generation va anar la mar de bé perquè després ens vam 

poder presentar ràpidament, i per tant, hem rebut 2,3 milions d’euros justament per aquests 8 

busos elèctrics i també per adaptar la flota a les cotxeres, atès que aquests busos s’hauran de 

carregar i també la digitalització de les parades de bus per oferir un millor servei. Justament 

ahir van arribar 2 autobusos i els altres arribaran en els propers dies. 



Una altra línia importantíssima. Estem parlant que vivim una crisi climàtica, una crisi 

energètica, en la qual les factures s’han multiplicat per 2, per 3. El consum a casa també i que 

fa que moltes famílies pateixin. En relació amb això va sortir una línia de Rehabilitació de 

Barris per guanyar eficiència energètica en aquests habitatges als barris.  

Les condicions eren molt concretes, i per tant no podíem presentar tota la ciutat, ni podíem 

presentar el Centre Històric, havien de ser uns edificis molt concrets, que fossin repetitius i 

tots iguals, així que vam presentar el barri del Xup i les Cases de Xocolata, al Francesc Cots, el 

grup Sant Rafael i el Grup la Culla. Són edificacions construïdes als anys  60, aproximadament, 

amb unes façanes molt poc aïllades i que hi ha molta pèrdua energètica. Per aquesta acció  

hem obtingut 8,2 milions d’euros. 

De fet som la segona ciutat del país després de Lleida (que ha rebut 9 milions)  que hem rebut 

8 milions d’euros. Per tant, som la ciutat que hem rebut més diners considerant que Lleida és 

molt més gran que Manresa. 

Tenim encara una altra línia, i ja estic acabant, que és la de Rehabilitació d’Edificis Públics. 

Aquí vam presentar l’Anònima i la Torre Lluvià, justament fa 10 dies ens van concedir una 

subvenció de 2,8 milions d’euros per la rehabilitació de l’Anònima i una mica més de 800.000 

euros per la rehabilitació de la Torre Lluvià. Cosa que ens fa molt contents.  

I aquest seria el resum total. La suma total de diners rebuts fins ara és de 21,6 milions d’euros, 

per tant, una injecció econòmica molt important que ens permetrà actuar en diverses línies, 

totes elles importants i transformadores i que, evidentment, són fruit de molta feina al darrera 

i molta feina també que tindrem a partir d’ara.  

Sra. Montserrat Clotet Masana: Ara obrirem el torn de preguntes i/o suggeriments, tan 

adreçats a l’alcalde com els regidors i regidores que han explicat el balanç del Pla d’Actuació 

Municipal. Us passaran el “micro” i hauríeu de dir el nom i l’entitat que representeu, gràcies. 

Sr. Jaume Torres: representant de Meandre. El regidor Calmet m’ha fet obrir les orelles quan 

ha dit que “Manresa no és només Manresa sinó que és també la comarca”. I m’ha agradat la 

frase, atès que nosaltres que treballem per potenciar l’entorn natural de Manresa, de l’Anella 

Verda, hem obert una mica el radi d’acció i ara fem activitats en l’àmbit comarcal.  

A nosaltres ens agradaria que la capitalitat de Manresa tingués molt en compte la comarca, 

sobretot en dos elements. El primer que liderés la gestió supramunicipal dels polígons 

industrials buits o vacants de tot el Bages amb la intenció de no fer més malbé el mosaic 

agroforestal que ens queda, que és una de les potencialitats del turisme i; el segon element 

seria la concreció d’una interconnexió verda entre tots els municipis i pobles del Pla de Bages.  

A Manresa hi vivim 75.000 persones però algunes treballen a Santpedor, a Sant Fruitós, hi ha 

qui té els néts a Navarcles... Una interconnexió verda, en aquest moment d’emergència 

climàtica amb tots els pobles del Pla de Bages, seria un objectiu molt lloable pels propers 5 

anys. Aquesta és la nostra proposta. 



Sr. Marc Aloy Guàrdia: Gràcies Jaume. Potser millor que recollim unes quantes propostes i 

després les responem per no fer-ho tan feixuc. Mentre rumieu si voleu fer més propostes ja 

podríem contestar. David, tema urbanisme i vies verdes, respons tu. 

Sr. David-Aaron López Martí: Jo crec que coincidim amb el Jaume, és un debat que ve de molt 

lluny, el tema de la gestió supramunicipal, els municipis ens han superat en moltes 

competències que tenim, una d’elles i que ha sortit aquí, és el tema de la Promoció Econòmica 

i l’ordenació del polígons industrials de la comarca, si bé es cert que pertanyen a cadascun dels 

municipis, genera unes realitats molt diferents a les del propi municipi, atès que treballem, ens 

movem, ens desplacem per tota una àrea de conurbació al voltant de Manresa de 130, 

140.000 habitants. Per tant, hem de coordinar moltes coses, jo diria que sí que hem de 

coordinar el tema del polígons industrials, el Consell Comarcal em consta que està intentant 

que s’elabori un pla director per ajudar els municipis a desenvolupar aquests polígons d’una 

forma més eficient i coordinada.  

Diria que hi ha més elements supramunicipals, com tu deies, espais lliures, aquesta Anella 

Verda que no entén de límits administratius i ha d’anar més enllà, cap a Sant Joan, Santpedor, 

Sant Fruitós i cap al Bages Sud. Els camins de la xarxa de camins comarcals ho posa de 

manifest, però jo diria que hem d’anar més enllà, hi ha tot el tema, que també ha 

desenvolupat el Consell Comarcal, que són els itineraris de carrils bici, no només els turístics, 

sinó que han de connectar aquestes àrees econòmiques i poligonals per tal que es puguin 

desplaçar les persones amb 3, 4 o 5 quilòmetres de manera eficient i sostenible.  

Hi ha un altre tema que surt molt poc però que és molt important i que és el transport 

interurbà. Malauradament, tenim molta dependència del vehicle privat per anar per la 

comarca perquè no hi ha una altra opció. El transport interurbà és molt minoritari, hi ha bones 

connexions amb Sant Joan i Sant Fruitós, però aquest és un tema supramunicipal i hem de 

batallar-lo. Jo crec que falta com a denominador comú amb aquests i altres temes, una 

governança pròpia que permeti tenir capacitat supramunicipal per decidir coses que ara no 

podem i hem de trucar moltes portes per tal que ens ajudin i això ho fa molt difícil. Però crec 

que subscrivim aquestes inquietuds. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Gràcies, alguna pregunta més? algú s’anima? 

Sr Manuel Rodriguez Asensio: president del Casal Social del Sord. Aquests dies estic molt 

molest perquè al costat de l’ascensor que puja al carrer Circumval·lació des de plaça Espanya, 

hi ha unes escales que estan totes trencades i s’ha d’anar amb compte per no caure i 

m’agradaria saber si l’Ajuntament té alguna idea per renovar tota aquella part de les escales, ja 

que també connecten amb el Parc de Puigterrà i clar no volem caure cada vegada que passem 

per aquest carrer, llavors hi ha moltes pedres a les escales trencades igual que el carrer que 

baixa cap al Passeig i l’única manera que tenim d’evitar les escales es donar tota la volta fins a 

Crist Rei, gràcies! 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Manuel, tens raó les escales no estan prou bé, de fet en uns 

pressupostos participatius, no, en uns pressupostos de districte, del Districte Centre, 

l’Associació de Veïns del Passeig ho va reivindicar, però alhora hi havia uns pressupostos 

participatius per fer un ascensor. Així, just al costat de les escales hi ha l’ascensor molt 



reclamat per les persones grans, sobretot perquè al carrer Circumval·lació hi ha el Casal de la 

Generalitat de les Persones Grans i amb escales o sense escales o donant la volta pel carrer, les 

persones grans tenien grans dificultats d’accés al Casal, també persones amb dificultats de 

mobilitat i que van amb cadira de rodes.  

Era una reivindicació de fa molt temps. Els pressupostos participatius van votar que es fes 

aquest ascensor però el cost de l’ascensor finalment va ser molt més elevat dels 150.000 euros 

que donava el pressupost participatiu, i per tant, en aquell consell de districte, es va decidir 

abocar tots els esforços a fer l’ascensor. S’hi van posar els diners, 50.000 euros del participatiu 

més els 10.000 o 12.000 de districte i s’hi va posar més finançament que, evidentment, va 

posar l’Ajuntament perquè era una actuació molt necessària.  

Això va fer que ens quedessin pendents les escales i que no les haguem enfrontat. És evident 

que s’han de fer de nou els graons però no ho vam considerar urgent ja que teníem un 

ascensor que ja ens permetia salvar la distància, que sí era el més urgent. Ara ja toca, per tant, 

programar una actuació sobre aquestes escales, que no només es tractaria d’arreglar els 

graons sinó que el que ens agradaria és fer unes escales més agradables, més visibles, que no 

pas les que tenim ara que estan en aquell racó, que queda amagat i brut. Així, no és qüestió 

només d’arreglar els graons, sinó que hauríem de fer unes escales noves i eliminar aquestes 

antigues.  

No és una justificació, simplement explico el recorregut que hi ha hagut amb aquest problema 

d’accessibilitat, perquè si hagués estat només un tema d’arreglar rels graons ja ho haguéssim 

fet, però hi ha una reflexió més profunda que és que hi ha l’ascensor i que ens queda una fase 

que és transformar totes aquelles escales en unes escales noves. Tot i així, hem de prendre 

una decisió en els propers mesos ja que certament aquelles escales no poden seguir com 

estan. 

Sr Manuel Rodriguez Asensio: voldria que es mantinguessin els arbres i l’espai verd i que 

només canviessin les escales. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: així mirarem de fer-ho, fer unes escales més còmodes, agradables, 

segures, més visibles, però mantenint tot el verd possible. I visualitzar més la zona. Hauríem de 

fer unes escales noves que tinguin en compte tot això. Gràcies! 

Sr. Víctor Feliu: Soc Víctor Feliu membre del Consell de Districte Ponent i també del Consell 

Municipal de la Gent Gran d’aquí a Manresa. S’ha fet un balanç de l’actuació municipal i tenint 

en compte que s’haurà d’elaborar el proper Pla Municipal en funció de les eleccions municipals 

que hi hauran l’any que bé, volia demanar que es tingués en compte el tema de participació 

ciutadana, volia demanar si era adequat tenint en compte que és un Consell de  Ciutat fer unes 

reflexions de participació per tal que estiguin presents a la propera legislatura. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: El que passa Víctor és que en el proper PAM no sabem qui haurà, ni si 

els que som aquí dalt tindrem responsabilitats de govern, amb la qual cosa és una mica estrany 

ara fer unes aportacions en un balanç d’un mandat i de cara en un futur PAM. 

Sr. Víctor Feliu: Jo ho deia perquè clar, hi ha candidats i són els de les properes eleccions, per 

tant, el tema de recollir suggeriments referents a participació ciutadana, tenint en compte que 



un Consell de Ciutat es fa una vegada l’any i que hi assistim els representants de diferents 

consells territorials i sectorials no veig que no sigui adequat parlar de participació, però si no 

ho veieu així, doncs no. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Em sembla estrany, només he dit això, i que hi ha d’altres espais com 

els consells de districte que també s’estan convocant aquests dies per fer aquestes reflexions, 

ara si hi ha alguna cosa concreta en prenem nota Víctor. 

Sr. Víctor Feliu: Doncs la faré i intentaré sintetitzar el màxim. El tema de funcionament dels 

consells i de la participació ciutadana no funciona, és ben evident, per exemple pel que fa 

referència als consells de districte, hi ha unes limitacions tant per prendre decisions com pel 

que fa al pressupost, que són 30.000 euros a l’any a repartir entre molts barris que configuren 

aquell consell de districte.  

Per posar un exemple fa unes setmanes vam tenir una reunió del nostre consell de districte  a 

Ponent i una sola actuació ja costava 26.000 euros i escaig. Evidentment els barris que érem 

allà per solidaritat amb aquesta reivindicació del barri de la Torre Santa Caterina, que fa anys i 

anys que l’estan demanant, i que es tracta d’una manca d’enllumenat en aquell sector, doncs 

ens vam solidaritzar i vam decidir presentar aquesta única proposta, i per tant, els altres barris 

renunciàvem a les nostres demandes que també en tenim moltes. Llavors, d’aquests 30.000 i 

haurà 26.000 i escaig per la Torre Santa Caterina i els 3000 euros restants no serviran 

pràcticament per res, perquè substituir un banc, segons el pressupost municipal, ja val 2.500 

euros, per tant, d’aquests 3000 restants hi haurà tot un seguit de barris que no es podran 

beneficiar aquest any d’aquest pressupost, a més, tenint en compte que fa anys i anys que està 

congelat potser seria el moment d’ampliar aquest pressupost.  

També vull fer referència als pressupostos participatius, fa un parell d’anys vam fer una reunió 

telemàtica, l’any 2020 i la regidora Clotet va dir que no s’havien convocat pel tema de la 

pandèmia, però que, probablement, l’any 2021, es podrien convocar. Bé el 2021 no es van 

convocar i aquest any 2022 tampoc, i tots som conscients de la gravetat de la pandèmia però 

d’altres pobles i ciutats que també han patit la pandèmia han continuat convocant aquests 

pressupostos participatius.  

Només voldria posar com exemple dos pobles, un més petit que Manresa, abans però he de dir 

que Manresa té un pressupost ridícul de 200.000 euros a repartir entre 4 projectes, és a dir, 

50.000 euros cada projecte. Aleshores hi ha un poble petit, més petit que Manresa, com és 

Masnou de 23.848 habitants i tenen un pressupost participatiu de 500.000 euros, és a dir, 

dobla el d’aquí Manresa.  

Un altre exemple d’una ciutat un pèl més gran que Manresa, Baracaldo del País Basc, amb 

100.000 habitants, Manresa en té 78.000 per tant, hi ha una diferència de 22.000 habitants. 

Doncs el seu pressupost participatiu de l’any passat era de 2,8 milions d’euros a repartir entre 

12 barris de la ciutat. Es van presentar 1.530 propostes de veïns i es van fer 212 projectes, i al 

final, aquests 2,8 milions s’han assignat a 71 projectes que executaran. 

També vull parlar de la consulta ciutadana. Aquí a Manresa, el Reglament de Participació recull  

la possibilitats de fer una consulta o un referèndum. Hi ha uns antecedents, com quan es volia 



ampliar la plaça Sant Domènec i es volia enderrocar el Teatre Conservatori, es va fer un 

referèndum a nivell de ciutat. També, quan a la plaça Catalunya hi va haver la polèmica amb 

les estructures metàl·liques, al Parc Pintor Vila Closes, es va fer un referèndum de barri.  

Aquí a Manresa, aquest any i l’any passat hi havia un conflicte urbanístic molt important, en el 

qual associacions de veïns, entitats de gent gran i organitzacions sindicals, s’oposaven a un 

projecte d’obertura d’un nou carrer a la Font dels Capellans que afectava al jardí de la 

residència, etc. Bé, el Reglament de Participació Ciutadana recull que si els ciutadans demanen 

un referèndum hi ha la viabilitat d’executar-lo. Hi ha dues opcions, una recollir un número 

determinat de signatures, que degut a les restriccions de la pandèmia no ho vam poder fer, 

però que en una situació normal les haguérem recollit, i l’altra opció és la potestat de l’alcalde 

de convocar-lo. Davant aquell conflicte urbanístic i, després de moltes reunions entre 

l’Ajuntament i aquestes entitats, no es va arribar a cap acord. Llavors vam demanar a l’alcalde, 

mitjançant una instància, que convoqués una consulta, per tal que l’Ajuntament expliqui quin 

és el seu projecte i les entitats quines són les seves alternatives, i que siguin els ciutadans que 

decideixin.  

És a dir, només volia posar aquest tres exemples de les millores que caldria fer en aquest 

Reglament de Participació Ciutadana per tal que els pressupostos participatius fossin millor i 

per tal que els consells de districte funcionessin millor. I també pel que fa a la consulta 

ciutadana quan la situació ho requereix, doncs que d’alguna manera s’escoltés els ciutadans 

que ho demanen.  

Un exemple i acabo. És a dir, la gent no participa a Manresa, no per apatia o passotisme, sinó 

perquè està desencisada per l’actitud de l’ajuntament cap a la participació ciutadana. Fa uns 

quants dies es van convocar dues jornades de participació per elaborar el nou Pla director dels 

propers anys, la primera sessió érem 17 persones, quan s’havien convocat tots els consells 

territorials i tots els consells sectorials. En la segona sessió molts ja vam desistir d’anar-hi 

desenganyats de la primera sessió. En la segona sessió que es van convocar les entitats només 

hi havien 7 representants quan a Manresa hi ha 390 entitats, per tant us ho dic molt en serio 

perquè parlant amb la gent de les entitats i els consells, és el desencís, no és l’apatia. I ara que 

hi ha una nova possibilitat l’any que ve amb les noves eleccions municipals amb un pla 

d’actuació nou, etc. sobretot que es reculli aquesta inquietud ciutadana de millorar aquestes 

vies de participació. Disculpeu si m’he estès i gràcies per haver atès la meva petició. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: gràcies Víctor, com sempre una aportació pertinent i que fa reflexionar. 

No podria estar més d’acord amb tu, és a dir, hi ha un problema de participació en la societat 

en general, això d’entrada, ara bé reduir-ho tot a la participació en uns pressupostos 

participatius o en uns consells de districte, jo no em veig en cor de fer-ho. És a dir, la 

participació aquest govern ha optat per fer-la tant àmpliament com ha estat possible, és a dir, 

quan hem parlat de la gestió d’un nou model de residus hi ha hagut una participació 

intensíssima per part de la ciutadania, per part de col·lectius específics, etc.  

Quan anem a executar el Pla de Millora de l’espai Públic, hi ha 1 milió d’euros, per setè any 

consecutiu, això no havia passat mai que hi hagués aquestes inversions en l’espai públic. Que 

necessitaríem més diners? Segur, però que és un milió constant i que el Josep Gili i la Núria 



Masgrau s’han fet un fart de treballar-ho amb les associacions de veïns per veure que era allò 

que prioritzàvem als barris, per a mi això és participació.  

Que s’ha fet una participació al carrer Guimerà per veure si el bus era convenient que passés o 

no, perquè hi havia opinions molt discrepants i es va fer una participació, i s’ha fet una 

participació després que s’ha seguit per elaborar el projecte amb comerciants i veïns, els que 

cada dia xafen el carrer Guimerà. Tot això és participació ciutadana. 

I quan parlem del Pla de Mobilitat, que fa mesos que hi estem treballant i estem arribant a la 

recta final, hi ha participat moltíssima gent. Això també és participació. O el del Centre 

Històric, liderat ara pel Josep Maria Fius, això també és participació o el Pla d’Economia Social, 

el Pla d’Igualtat o el Pla LGTBI. Estem parlant de molts plans, que tots ells han tingut 

participació.  

Podríem estar d’acord en què els pressupostos participatius  podrien estar més o menys 

dotats, que els consells de districte podrien tenir una bossa més gran o menys de diners, 

també és cert que aquests pressupostos es comencen a fer en un moment que hi havia molt 

poc recursos a l’Ajuntament i per tant, es va dir: quina pot ser la sortida per millorar una mica 

els barris? I vam posar 30.000 euros.  

Després comencem a tenir una mica més de recursos i ja hi posem 1 milió d’euros i aquest 

milió es discuteix amb les associacions de veïns com es prioritza, per tant, podríem parlar molt 

de la participació, que hauria de ser més gran? Sí. Que hauríem de trobar mecanismes de 

participació que faci que la gent tingui més ganes de ser-hi? també. Què és molt difícil? també. 

Però justament ara estem treballant el nou Pla de Participació per veure de quina manera 

podem arribar més directament a la ciutadania a l’hora de participar. 

Ple que fa a les consultes, hi ha una consulta que es va fer al mandat anterior sobre el Parc Vila 

Closes, i que, com a representant de l’associació de veïns, saps que queda una part pendent i 

que el regidor d’Urbanisme i l’equip tècnic i el compromís de l’alcalde és que tinguem un 

projecte com més aviat millor. S’està acabant de redactar i que es convertirà en la comissió 

Vila Closes i que, per tant, el pressupost de l’any que ve, que presentarem demà amb el 

regidor d’Hisenda, Valentí Junyent, incorpora 250.000 euros per fer front i tancar 

definitivament aquest tema.  

I el tema de la residència d’avis de la Font dels Capellans i de l’avinguda dels Països Catalans, jo 

crec que és un debat que vam tancar fa molt temps i que es va fer un treball molt intens des 

de moltes regidories amb la residència i amb els usuaris, i que ells mateixos van decidir com 

dibuixàvem el jardí. Les obres s’han fet amb tota la cura possible, em sembla que ja s’ha acabat 

de plantar tota la vegetació i que fa molt temps que no hi ha cap mena de queixa. Jo crec que 

el resultat és positiu, l’enjardinament s’ha fet, i a més a més, s’ha fet accessible tot el jardí, 

cosa que no ho era. S’han fet els camins accessibles amb caminadors i cadires de rodes, tal 

com demanaven els usuaris, etc. En aquell moment vam decidir que no era pertinent un debat 

i que el que havíem de fer era treballar amb els diversos actors perquè allò tingués una 

resposta positiva i el resultat ha estat satisfactori. Què no agrada a totes les parts? doncs em 

sap greu, però el que nosaltres havíem de fer era vetllar pels que eren els més interessats que 

són els que hi viuen cada dia se sentissin còmodes amb el projecte. 



Hi ha alguna pregunta més? 

Sr. Ramon Roura: representant del Casal de La Font. No vull parlar més del casal ni del jardí, 

perquè la gent que formàvem part del casal, que som molts més socis que els residents, i molts 

residents, ens han dit a nosaltres que no cal que en parlem més. Va ser un nyap i no en parlem 

més d’aquesta història, però cal dir que els del casal també som usuaris i no vam estar d’acord 

i no ens ha agradat. 

Bé, aquí s’ha parlat molt de molts euros, heu parlat de la Fàbrica Nova que vindran dels 

pressupostos de l’Estat, suposo que sabeu que només rebem un 40% del que diu el govern 

central, per tant, ja veurem que rebrem.  

De la Manresa Ciutat Amiga de la Gent Gran, jo no he sentit a parlar res d’ajudes o bé de la 

possibilitat de residències públiques 100%, que quan som habitats de més de 65 anys, suposo 

que sabeu que Manresa és una de les ciutats grans que té més gent gran. Sallent n’està fent 

una, precisament amb Esquerra Republicana, però a Manresa jo he sentit a parlar del Xup, 

d’aquí i d’allà i el que s’ha fet a la residència pública, que era un model del jardí de la Font dels 

Capellans, avui en dia no compleix cap paràmetre per poder tenir inclús la cuina feta pel 

menjar dels residents. I si aneu a preguntar els residents sàpiguen que diuen que el càtering és 

una porqueria i això ho han dit directament. Doncs això que dic, molts diners, molts diners, 

però resulta que de cara la gent gran, que som molts i que vosaltres, els que viviu de la política 

també vindreu al darrera... potser que penseu més en la gent gran. Que avui tot ha sigut molt 

maco, tot va molt bé, etc. etc. però ja dic, que de la gent gran, pensant en la gent gran no he 

sentit paraula de cap regidor. Ja he acabat. 

Sr. Marc Aloy Guàrdia: Sí, n’hi ha hagut. Li passaré de seguida la paraula a la Mariona Homs 

però un dels aspectes més importants de cara la gent gran és que puguin viure tant de temps 

com sigui possible a casa, que això és el que generalment ens demanen i justament les ajudes 

d’atenció domiciliaria s’han multiplicat, ara són un 70% superior, per tant, hem passat d’uns 

700.000 euros a 1,2 milió d’euros, aproximadament. Dit això passo la paraula a la Mariona 

Homs. 

Sra. Mariona Homs: Hola Ramon, només comentar-te que no podíem posar totes les 

actuacions, fa uns mesos vam aprovar el Pla d’Envelliment, que va ser consensuat i participat, 

tota la comissió hi va poder participar. Allà el que demanàvem era que hi hagués una nova 

planificació territorial que s’està executant, per tant, no sabem el número de places 

concertades que li calen a Manresa. Això és el primer que vam demanar i després, que a més a 

més, l’altre dia vam tenir comissió i vam estar redefinint quina era la nostra demanda de 

places. Estem treballant conjuntament i participadament amb la nostra comissió per de quina 

manera demanar aquestes places que sabem que necessitem i que d’alguna manera volem 

concertar a la ciutat. D’altra banda, només un matís, Sallent ja té una residència vella i 

obsoleta amb 55 places col·laboradores i bàsicament el que fan és construir-ne una de nova 

amb les mateixes places  col·laboradores, és a dir, no amplia cap plaça pública, però sí que en 

fa unes quantes més de privades per fer-la més gran i ampliar els serveis. Bàsicament el que fa 

és traslladar les places que té en un edifici que ja no compleix les condicions a un de nou. 

Sallent està fent exactament això, Sallent ja tenia unes places col·laboradores en el seu 

moment, per tant, només fan un trasllat.  



Sr. Marc Aloy Guàrdia: Gràcies, hi ha alguna pregunta més? en cas contrari aniríem tancant 

aquest Consell de Ciutat. Hem estat 1.45 hores, per tant, agrair-vos molt l’assistència i ens 

veiem al proper o en algun altre fòrum de participació que  hi ha  a la ciutat, gràcies! 

Sr. José Luis González Leal: A continuació el president, aixeca la sessió, de la qual, com a 

secretari, estenc aquesta acta. 

 

El secretari        Vist i plau 

        L’alcalde 

President del Consell de Ciutat 
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